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نیمه روشن 
جواد

انتقاد خیابانی از یک رویکرد 
ورزشکاران المپیکی ایران، 

بازتاب روشن داشت
غالبا عادت داریم جواد خیابانی را در 
حال وایرال شــدن جملات عجیب و 
غریبش ببینیم اما او یک نیمه روشن 
هم دارد که گاهی آن را نشان می دهد. 
خب البته در این حجم وسیع از آنتن 
که در اختیار آقاجواد قرار گرفته و بین 
ساعت ها حرفی که او می زند، عجیب 
نیســت که بالاخره بعضی سخنانش 
هم درســت و منطقی از آب در بیاید 
و با واکنش مثبت مردم همراه شــود! 
در هر صورت آخرین بار چنین اتفاقی 
به بهانــه انتقــاد او از رویکرد »منت 
گذاشتن« برخی ورزشکاران المپیکی 
ایران بر سر مردم رخ داد. خیابانی که 
در استودیوی شــبکه ورزش نشسته 
بود، در بخشــی از حرف هایش گفت: 
»مثلا از دست های پینه بسته خودشان 
عکس می گیرند و منتشر می کنند تا 
ناکامی را توجیه کنند. خب مگر کسی 
که طلا گرفته، دستش پینه نبسته و 
آسیب ندیده؟ اصلا مگر کارگر و باغبان 
و پاکبان ما همین شــرایط را ندارند؟ 
شما با پول مالیات همین آدم ها راهی 
المپیک می شــوید. حالا اگر ناکام هم 
شدید دیگر جای منت گذاشتن باقی 

نیست.«
حرف های مجری قدیمــی تلویزیون 
ایــران در ایــن مورد درســت به نظر 
می رســد. مخصوصا طی روزهای اول 
المپیک، چند ورزشــکار ایرانی بعد از 
ناکامی در این مسابقات، بازی را بردند 
به این ســمت که ما امکانات نداریم 
و همیــن نتیجه ای هم که به دســت 
آوردیم خیلی خوب است و سایر قضایا. 
انصافا مردم ایران –حتی منتقدترین 
آنهــا- خیلی اوقات بــه بحث کمبود 
امکانات ورزشکاران ایرانی اذعان دارند 
و نتایج بچه های ما را با درنظر گرفتن 
همین مسئله تحلیل می کنند اما اولا 
گاهی نمایندگان کشــورهای دیگر با 
امکانات کمتر هــم از بچه های ما جلو 
می زنند که این واقعا قابل قبول نیست. 
بعد هم بهتر اســت دوستان ورزشکار 
دفاع از خود را به دیگران بســپارند، 
چرا که این مدل موضع گرفتن، شائبه 
منت گذاشتن بر سر مردم را به وجود 
می آورد. در نهایت هم وقتی وارد این 
فاز شــدیم، مخاطب می تواند بگوید: 
»خــب نمی رفتی المپیــک؟ مگر ما 

گفتیم برو؟!« اینها قشنگ نیست.

پدیده  باش!
فولاد، مس، ملوان و همه تیم هایی که امید می رود از پدیده ها و عوامل جذابیت فصل جدید 

لیگ برتر باشند
 

طی روزهای گذشته شــرایط 4تیم صاحب نام 
لیگ برتر فوتبال که مدعیان قهرمانی در فصل 
جدید محســوب می شــوند، در این صفحات 
مورد بررسی قرار گرفت . پرسپولیس به عنوان 

قهرمان فصل گذشته به همراه استقلال، سپاهان 
و تراکتــور که تیم های دوم تــا پنجم لیگ قبلی 
بوده اند، امسال هم مثل سال گذشته مدعیان اول 
قهرمانی محسوب می شوند و هر چه ستاره در لیگ 
برتر ایران هست به استخدام خودشان درآورده اند. 

از طرفی تعداد بازیکنان درجــه اول ایرانی کمتر از 
آن است که بتواند هر 4تیم مدعی را پوشش بدهد 

و بنابراین خرید بازیکنان گران قیمت خارجی در 
این تیم ها بیشتر از قبل شده و حسابی چهره لیگ 
برتر را تغییر داده است. معمولا در همه فصول لیگ 

برتر و در نقل وانتقالات تابستانی، وقتی این 4تیم 
ستاره های مورد نظر خودشان را جذب می کنند و 
به بازیکنان ضعیف تر یا ستاره های افت کرده اجازه 
جدایی می دهند، تازه موج دوم نقل وانتقالات آغاز 
می شود و تیم های دیگر می توانند این بازیکنان را 

بین خودشان ردوبدل کنند. اگر یکی از این تیم ها 
که شانس بیاورد یا مربی جدید و سختکوشی داشته باشد 

برای اثبات خودش دست به هر کاری بزند  یا تعدادی پدیده 
جوان قبل از شناخته شدن و رفتن به تیم های بزرگ، از سر 
خوش اقبالی دور هم جمع شوند، در آن صورت صاحب یک 
تیم پدیده در لیگ خواهیم بود که می تواند معادلات را تغییر 
بدهد و به جذابیت های لیگ هم اضافه کند؛ پدیده ای که البته 
بعید است بتواند مربع مدعیان را بشکند اما می تواند نیمه های 
جدول را به هم بریزد و البته سطح زیبایی را هم در لیگ برتر 
بالاتر ببرد. فصل گذشته ملوان، شمس آذر و ذوب آهن در نقش 
این پدیده ها ظاهر شدند و امسال باید دید کدام یک از تیم ها 
می توانند در جمع نامدعیان قهرمانی از همه مدعی تر باشند.

 
   فولاد؛ نجات قهرمان قدیم

قطعــا گزینــه اول بــرای صعــود در جــدول رده بندی و 
فرار از قعرنشــینی، فولاد خوزستان اســت که موفق ترین 
ســرمربی ایرانی یک دهه اخیر را به خدمت گرفته اســت. 
یحیــی گل محمــدی ســال های 1399، 1400 و 1402 
قهرمان لیگ شــده و قهرمانی سال1403پرســپولیس نیز 
50درصدش متعلق به اوســت. علاوه بر اینها او با ذوب آهن 
2بار و با پرســپولیس یک بار قهرمان جام حذفی شده و 3بار 
هم سوپرجام را به دست آورده است. پرافتخارترین سرمربی 
حال حاضر لیگ برتر با این عناوین و کارنامه به باشگاه دوران 
بازی  خودش رفته تا بلکه قهرمان 2دوره رقابت های لیگ برتر 
را از فلاکتی که به آن دچار شده اســت، برهاند. فولاد تا این 

لحظه امیرمسعود سرآبادانی، امین قاسمی نژاد، 
اوکتیر یوسوپوف، علی نعمتی، محمد عباسی، 
محمدجواد محمدی و محمدرضا سلیمانی را به 
خدمت گرفته و قرار است محمد عسگری هم در 
این تیم به یک ستاره نوظهور تبدیل شود. ببینیم 

و تعریف کنیم!
 

   مس رفسنجان؛ دم مسیحای محرم
محــرم نویدکیــا فصل گذشــته طــی حضور 
نصفه ونیمه اش در مس رفســنجان نتایج خوبی 
گرفت و تیم شکست خورده ساکت الهامی را کاملا 
متحول کرد. او امسال فرصت بیشتری داشته تا با 
نارنجی پوشان تمرین کند و برای پر کردن جای 
خالی برخی از آنها هم چشــم به دست تیم های 
مدعی بدوزد. لیســت خریدهای رفسنجان تا این 
لحظه امیرحسین جولانی از پیکان، بهنام برزای از 
گل گهر، پیام پارسا از نفت آبادان، علی شجاعی از 
فولاد، فرشید اسماعیلی از پیکان، محمد علی نژاد 
از سپاهان و مهدی شریفی از فجرسپاسی را در 
خود جا داده است که تماشای این نام آخری از همه 
جالب تر است. شــریفی که زمانی به عنوان یک پدیده بسیار 
خلاق در سپاهان ظهور کرده بود، خیلی زود ستاره اقبالش 
خاموش شد و از ســطح اول فوتبال کنار رفت. حالا همبازی 
سابق، احیا کردن و بازگرداندن همبازی اش را در برنامه فصل 

آینده قرار داده است.
 

    شمس آذر و ملوان؛ شاید و شاید
هر دوی این تیم های شهرستانی در فصل گذشته لیگ را به 
عرصه درخشش پیش بینی نشده خودشان بدل کرده بودند. در 
واقع رتبه هایی که این دو تیم جوان با بازیکنان کم نام ونشان 
خود در نیمه بالای جدول به دست آوردند فراتر از تصور تمامی 
کارشناســان بود. اما هر دو تیم تغییراتی در داخل میدان و 
به خصوص روی نیمکت داشته اند که همه را به ادامه درخشش 
آنها بدگمان کرده است. جالب اینکه نیمکت های این دو تیم 
در پنجره تابستانی خاصیت جابه جایی داشته اند. سعید دقیقی 
که شمس آذر را به لیگ برتر آورد و یک فصل موفق همراه با 
این تیم داشــت، حالا به انزلی رفته و در عوض مازیار زارع که 
2سال قبل ملوان انزلی را به لیگ برتر رسانده بود حالا باید با 
جوان های بااستعداد شمس آذر سروکله بزند؛ جوان هایی که 
تقریبا همه آنها از قزوین رفته اند و مازیار قرار اســت یک تیم 
کاملا جدید از چهره های جدید بسازد. امیدواریم تیم جدید او 
به اندازه شمس آذر فصل گذشته توانمند و جذاب باشد و البته 
خیبر و چادرملو تازه وارد هم بتوانند مانند شــمس آذر فصل 

گذشته، یک تازه وارد سرحال باشند.

چرخش 
سریع 

یک گله ها
بهنام برزای در حالی ســیرجان را به 
مقصد رفســنجان ترک کرد که فصل 
گذشته دقیقا در دوســوم بازی های 
تیمش به زمین رفت و تأثیرگذار بود. 
او فصل قبل در 19 مســابقه بازیکن 
اصلی تیمش بــود و در جمع 11 نفر 
اصلی وارد زمین شــد. علاوه بر این، 
در 6بازی از 11 بــازی دیگر نیز بهنام 
برزای با وجود نشســتن روی نیمکت 
ذخیره ها برای دقایقی به بازی گرفته 
شد. او در 19 مســابقه ای که بازیکن 
اصلی بود 15 بار به عنوان دفاع راست 
بازی کرد و میانگین امتیازاتش در این 
پســت 6.92 بود. اما در 2 مسابقه ای 
که به کمک مدافعان میانی رفت و در 
پست دفاع وســط بازی کرد، نمایش 
بهتری داشــت و نمره اش در ســایت 
متریکا بــه 6.97 رســید. حاصل کار 
بهنام برزای بعد از 1648 دقیقه بازی 
برای گل گهر ثبت فقط یک پاس گل 
بود که آمار بسیار ضعیفی برای اوست. 
بــرزای در رفســنجان جای حســن 
جعفــری را خواهد گرفت کــه بعد از 
انجام 26 مسابقه در سمت راست خط 

دفاعی یک گل برای تیمش زده بود.

بهروز رسایلی|  آرام آرام لیگ بیست وچهارم فوتبال ایران آغاز می شود و این در 
حالی است که پرسپولیس هنوز یک نقص بزرگش را برطرف نکرده؛ دفاع چپ. 
فارغ از اینکه گزینه های جانشین چقدر خوب باشند یا نه، سرخپوشان توانستند 
در پست های دروازه بان، دفاع راست و وینگر، جای نفرات کوچ کرده را بگیرند، اما 
این اتفاق دست کم تا لحظه تنظیم این مطلب در مورد پست دفاع چپ رخ نداده 
است. سرخپوشان هنوز در پی یافتن یک بازیکن خارجی هستند و مذاکرات با 
گزینه های مختلف ادامه دارد. همه اینها در حالی است که حتی اگر همین امروز 
هم بازیکن مورد نظر جذب شود، مدتی طول خواهد کشید تا خودش را با شرایط 
تیم وفق بدهد. به این ترتیب، احتمالا خوان کارلوس گاریدو ناچار خواهد شد 
برای هفته های آغازین فصل، روی موجودی فعلی اش حســاب کند؛ جایی که 

به نظر می رسد وحید امیری نظر مربی اسپانیایی را جلب کرده است.

   بازگشت به دفاع چپ
وحید امیری هیچ گاه در پرسپولیس یک بازیکن تک پسته نبوده است. او اغلب 
اوقات به عنوان یکــی از وینگرهای تیم توپ زده اما به اقتضای شــرایط گاهی 
مهاجم ســایه یا حتی فوروارد کامل هم بوده اســت. با این حال شاید یکی از 
جالب ترین پست های او، حضورش در سمت چپ خط دفاعی بود که کمی هم به 
درازا کشید. امیری لیگ بیستم با نظر یحیی گل محمدی در این پست به بازی 
گرفته می شد و عملکرد چندان بدی هم نداشت. عمده انتقادات از این تصمیم، 
معطوف به این بود که حضور وحید در پســت دفاع چپ، کارکرد تهاجمی او را 

محدود می کند و این نوعی فرصت سوزی برای سرخپوشان به شمار می آید. با 
این حال در شرایط اضطرار و اگر تا شروع لیگ گزینه جدید جذب نشود یا آماده 
نباشد، استفاده از امیری می تواند کار گاریدو را راه بیندازد؛ چنان که در مسابقات 

دوستانه پیش فصل هم همین اتفاق رخ داده است.

   چالش سن و سال
جدای اینکه استمرار حضور امیری در پست دفاع چپ از نظر فنی چقدر برای 
پرسپولیس مفید باشد، یک مسئله اساســی دیگر هم به سن و سال او مربوط 
می شــود. می دانیم که بازی در پست های دفاع چپ و راســت نیاز به دوندگی 
خیلی زیاد و آمادگی بدنی بالایی دارد. بنابراین شاید امیری در 36سالگی دیگر 
توان انجام این کار را نداشته باشد، حتی اگر همیشه میزان دوندگی او بالاتر از 

استانداردهای فوتبال ایران بوده باشد.

   از لیست مازاد تا آچار فرانسه
با پایان فصل گذشته، زمزمه عدم تمدید قرارداد امیری هم قوت گرفت؛ مخصوصا 
که سن او بالا رفته و اغلب لیگ بیست وسوم را هم با مصدومیت دست و پنجه 
نرم کرده بود. با این حال در نهایت امیری سرخپوش ماند که در این میان به نظر 
می رسد عملکرد خیلی خوب او در هفته های پایانی هم در تصمیم باشگاه نقش 
داشت. در هر صورت این اتفاق حالا به کمک پرسپولیس آمده و قرمزها از همین 

ابتدای فصل می توانند از توانایی او در بازی در چند پست استفاده کنند.

آچار فرانسه 36ساله
احتمال قابل توجهی وجود دارد که در شروع لیگ، وحید امیری دفاع چپ فیکس پرسپولیس باشد

ترسی از رضاییان نداشتم
مهدی تیکدری اعتقاد دارد استقلالی ها در حقش بی معرفتی کرده اند

امیرحسین اعظمی|  مهدی تیکدری فاصله زیادی با حضور در 
استقلال نداشت. او بعد از اتمام لیگ مذاکراتی را با مدیران این 
باشگاه داشت و بعد از توافق با آبی پوشان حتی قرارداد هم امضا 
کرد. با این حال، استقلالی ها یک باره از جذب این بازیکن منصرف 
شدند ؛ اتفاقی که ناراحتی شدید این بازیکن را نیز به همراه داشت. 
در نهایت تیکدری قراردادش را با گل گهر تمدید کرد تا همچنان 

پیراهن این تیــم را بر تن کند. با ایــن بازیکن درخصوص 
اتفاقات فصل نقل و انتقالات و مسائل مختلف دیگر صحبت 

کردیم که او به سؤالات همشهری پاسخ داد.

  از تمدید قرارداد با گل گهر شروع 
کنیم. چه شــد که تصمیم گرفتی در 

سیرجان بمانی؟
من با اســتقلال وارد مذاکره شــدم و به 
همین خاطر با تیم دیگری صحبت نکردم. 
وقتی هم حضورم در اســتقلال منتفی 
شــد، ترجیح دادم در گل گهر بمانم. من 
از تراکتور و مس رفسنجان هم پیشنهاد 
داشتم ولی با فضای گل گهر آشنا بودم و 

تصمیم گرفتم جای دیگری نروم. یکی از 
دلایل مهمی که باعث شد با گل گهر تمدید 
کنم، حضور مهدی تارتــار در این تیم بود. 
او مربی با دانشی است و امیدوارم در فصل 

جدید با او نتایج خوبی بگیریم.

 استقلال با تو قرارداد بسته 
بود و از لحاظ قانونی می توانستی علیه 

این تیم شکایت کنی. درست است؟
من از این کارها خوشم نمی آید و نمی خواهم 
به زور به یک تیم بروم. ماجرای استقلال را 
دست خدا و روزگار ســپردم. در این قضیه 
شاید خودم هم مقصر بودم. این اتفاق برایم 

تجربه شد تا بعضی کارها را انجام ندهم.

   استقلال به دلیل جذب 
رامین رضاییان، از همکاری با تو 

پشیمان شد؟
زمانی که با من صحبت کردند، اصلا 
بحث حضور رضاییان در استقلال 
مطرح نبود و قرار بود صالح حردانی 
در استقلال بماند. پارسال مچ پایم 
مصدوم شد و شاید به خاطر همین 
برای جذب من مــردد بودند. از 
من خواستند از مچ پایم ام آر آی 

بگیرم که من هم همین کار را کردم. با هماهنگی یکی از مربیان 
اســتقلال، به کرمان رفتم تا زود به تهران برگــردم تا هم خبر 
انتقالم را رسانه ای کنند و هم در تمرین استقلال حضور پیدا کنم 

ولی بعد از آن هیچ تماسی با من نگرفتند.

 با توجه به اینکه اســتقلال رامین 
رضاییان را گرفت، شــاید اگر بــه این تیم 
می رفتی، شانس زیادی برای بازی در ترکیب 

ثابت نداشتی.
رامیــن بازیکن بزرگی اســت کــه کیفیت خوب 
خودش را نشــان داده ولی این را هــم باید درنظر 
گرفت که اســتقلال در 3جام حضور دارد و طبیعتا 
ممکن است هر بازیکنی با مشکل مصدومیت یا 
محرومیت مواجه شود. البته که من هم ترسی 
از رقابت با رضاییان نداشتم، بازیکن کوچکی 
نیستم و در یکی از پرمهره ترین تیم های تاریخ 
تراکتور فیکس بازی می کردم. در یک مقطع 
هم پرسپولیس با اینکه دانیال اسماعیلی فر را 
داشت به من پیشنهاد داد. در کل هر تیمی در 
هر پست 2بازیکن آماده و با کیفیت می خواهد. 
استقلال همین حالا میلاد زکی پور و ابوالفضل 

جلالی را در سمت چپ دارد.

 مشکلی بابت مصدومیت مچ 
پا نداری؟

نه مشکلی نیســت. ام آر آی پایم را به خانم 
دکتر محمدی و دکتر صادقی نشــان دادم 
و هر دو پزشــک تأیید کردند که مچ پایم 
هیچ ایرادی ندارد. من حتی به مدیرعامل 
استقلال گفتم که اگر پایم مصدوم باشد، 
حاضرم قراردادم را فسخ کنم؛ کاری که 
کمتر بازیکنی انجام می دهد. شاید هم 
اشــتباه کردم که این حرف را زدم. به 
هر حال کاری که استقلالی ها کردند 

بی معرفتی بود.

 فکــر می کنی فصل 
پیش رو، فصل خوبی برای تو و 

گل گهر باشد؟
فصل قبل برای من خوب نبود و تیم 
هم آنطور که بایــد نتیجه نگرفت. 
امیدوارم فصل جدیــد هم برای 
من و هم برای گل گهر 

خوب باشد.


